
جـامعه

مدیرعامل سازمان آتش نشانی خبر داد: 

 وجود ۲۴۳ ساختمان 
شبیه پلاسکو در پایتخت

شهروند|  مدیرعامل سازمان آتش نشانی 
می گوید ۲۴۳ ســاختمان شــبیه پلاسکو در 
تهران وجــود دارد. مهدی داوری دولت آبادی 
در نشســت خبری دیروزش با اعلام این خبر 
گفت: »شــهرداری و حوزه قضائی همکاری 
خوبی بــرای رســیدگی بــه وضــع ایمنی 
ســاختمان ها دارند و این در حالی اســت که 
در تهران ۷۳۰۰ ســاختمان داریم که از نظر 
میــزان خطر پرخطر و میان خطر تشــخیص 
داده شــده اند و ۲۴۳ ســاختمان از این میان 
در شرایط بســیار پرخطر هستند و وضعیتی 
شبیه ســاختمان پلاســکو دارند که تاکنون 
۷ ســاختمان از ایــن ســاختمان ها پلمپ 
شــده اند و این کار با اولویت مناطق ۱۱ و ۱۲ 
همچنــان ادامــه دارد.« وی در ادامه افزود: 
بازخورد این اقدامات باعث شد که بسیاری از 
ساختمان های پرخطر مانند پاساژ آلومینیوم 

خود اقدامات اصلاحی را انجام دهند.
داوری در مــورد توجه به بــازار تهران هم 
گفت: »قطعا بازار تهران خطــر بالایی دارد و 
نارســایی هایی مانند مســأله سیم کشی برق 
وجود دارد که بیشــترین علت حریق است و 
نحوه انبارکردن اجناس و ســد معبرکردن از 
دیگر مشــکلاتي اســت که قطعا برای اینها 
اقدامات و طرح هایــی در نظر داریم و با هیأت 

امنای بازار در حال مذاکره هستیم.« 
او ادامه داد: »با تأکیداتی که نجفی، شهردار 
تهران درباره پایداری شــهری و مسأله ایمنی 
دارد، قطعا رویکرد پیشــگیرانه را با مشارکت 

شهروندان در نظر داریم.« 
مدیرعامل ســازمان آتش نشانی گفت: »ما 
معتقدیم شــهروندان در زمینه توسعه ایمنی 
شــهر نقش داشته باشــند. همچنین در این 
راســتا از ابتدای  ســال آینده نظام بازرســی 
ایمنی از کلیــه اماکن و فضاهای شــهری با 
مشارکت شهروندان و همکاری سازمان های 
دســت اندرکار صورت می گیرد و این نظارت 
براســاس وظیفه ای که ســازمان دارد، انجام 

می شود.« 
دولت آبادی ادامه داد: »شناســایی خطرات 
که در هر زمان و مــکان تهدید ایجاد می کند، 
مسأله ای است که در این راســتا باید آگاهی 
شــهروندان افزایش پیدا کند و در این بخش 
تلاش می کنیم با کمک رسانه ها قدم برداریم. 
همچنین مــا باید بــرای افزایــش آگاهی و 
عمل بــه آن از تجربیات گذشــته و تجربیات 

سازمان های دیگر استفاده کنیم.« 
داوری توجه بــه به روزرســانی تجهیزات 
سازمان آتش نشانی را از برنامه های دیگر این 
ســازمان اعلام کرد: »معتقدیم که ســازمان 
آتش نشانی در شأن جامعه و کلانشهر تهران 
و ســازمانی آماده برای مقابله با هر خطری و 
حادثه ای در سطح شــهر باشد. ضمن این که 
از نگاه افراطــی ســخت افزاری تردید داریم 
و آمــوزش تخصصی آتش نشــانان را در نظر 
داریم و به دنبال استانداردسازی آموزش ها با 
استفاده از تجربیات کشورهای صاحب سبک 

هستیم.« 
او ادامــه داد: »در روزهــای اخیــر دو 
دستگاه نردبان ۵۶ و ۶۴ متری وارد گمرک 
شــده و در حال طی تشریفات برای ورود به 
ناوگان اســت و پیش بینی می کنیم تا هفته 
آینده مراحل اداری آن طی شود. همچنین 
خرید گســترده ای برای  سال ۹۷ پیش بینی 
شــده و با حمایت شــهرداری تهــران این 
خریدها انجام خواهد شد و فکر می کنم ۱۹ 
دســتگاه نردبان طی یک  ســال آینده وارد 

ناوگان شود.« 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شــهر تهران در مورد نظام بازرســی 
ایمنــی که از  ســال ۹۷ اجرایی می شــود، 
گفــت: »آنچــه در حــال حاضــر اجرایی 
می شــود در مورد ســاختمان های ۶ طبقه 
و بالاتــر و بــرای ســاختمان های تجاری 
دو طبقه به بالا اســت که ملــزم می کند تا 
تمهیدات ایمنی در این ســاختمان ها به کار 
برود. ضمن این که بزرگتریــن نقطه ضعف 
در مورد ســاختمان های مورد بهره برداری 
اســت. تــلاش می کنیــم بــا همــکاری  
سازمان های دیگر بتوانیم سطحی از ایمنی 
را ایجــاد کنیم؛ زیــرا در ســاختمان های 
قدیمی قادر به تغییرات نیســتیم به  عنوان 
مثال مــا نمی توانیم تمام بــازار را زیر و رو 
کنیــم و قوانین انعطاف پذیــری را در مورد 
ساختمان های تحت بهره برداری دارند و ما 
برخی از ایمنی که قابل اجرا باشــد مد نظر 

قرار می دهیم که خطر کاهش پیدا کند.« 

کارشناسان اجتماعی و روانشناسان در نشستی اعتراضات اخیر ایران را تحلیل کردند 

به حاشیه  رانده شد ه ها

 رئیس پلیس پایتخت گفت که طرح ترافیک جدید، مطالعه نشده
 و در حد یک پیشنهاد بود

»طرح« سرگردان

شــهروند|  آرامش خیابان ها و فضای سیاســی 
ایران، پنجشــنبه دوهفته پیش به ناگاه از بین رفت و 
میدان شــهدای مشــهد و میادین مهم چندین شهر 
خراسان رضوی شاهد حضور مردم معترضی بود که علیه 
بیکاری و گرانی شعار می دادند و خواهان تغییر در شرایط 
زندگی خود بودند. خلاف انتظار مــردم و تحلیلگران، 
اعتراضی که از خراسان شروع شــد در روزهای بعد به 
شهرهای کمتر شناخته ای از شمال تا جنوب ایران هم 
سرایت کرد و بخشی از مردم در خیابان ها خواسته های 
خود را فریاد زدند. واکنش مقامات قوه مجریه، مقننه و 
قضائیه در روزهــای اول به این اعتراضــات تا اندازه ای 
مشابه بود و همه همچنان که نســبت به سوء استفاده 
برخی دشمنان هشدار می دادند، از لزوم شنیدن حرف 
مردم سخن می گفتند هرچند که این روند در روزهای 
بعد ادامه پیدا نکرد. ریشه  این اعتراض که برای بسیاری 
از تحلیلگران فضای سیاسی- اجتماعی ایران غیرمنتظره 
بود، چیست و کدام عوام جامعه شناختی، روانشناختی، 
رســانه ای و حقوقی زمینه ساز چنین اعتراضی شدند؟ 
اینها سوالاتی بود که در نشست عصر دیروز کمیسیون 
حقوق بشر اسلامی ایران مطرح شد و چهار کارشناس 
تلاش کردند از زوایای مختلف به بررســی ریشه های 
اعتراضات روزهای گذشته در شهرهای ایران بپردازند و 

از راهکارهای ارتقای حقوق مردم سخن بگویند. 
نارضایتی از به حاشیه راندن و نادیده گرفتن

در ابتدای این نشست »علی اکبر گرجی«، حقوقدان 
و عضو هیأت علمی دانشگاه شهیدبهشتی از ریشه های 
حقوقی که منجر به چنین اعتراضی در شهرهای ایران 
شد، سخن گفت. او با اشاره به ناکارآمدی برخی نهادهای 
سیاسی و اقتصادی در شرایط کنونی گفت: »عمده ترین 
عامل نارضایتی ها، ساختارهاست و این موارد به گونه ای 
است که منجر به تولید بحران می شود. نظام سیاسی باید 
به ویژگی ها و شاخص های دولت قانونمدار و دموکرات 
نزدیک شود تا شاهد چنین مواردی در دوره کنونی که 
عصر گسترش و انتشار اطلاعات است، نباشیم. در عصر 
ارتباطات با شیوه هایی امنیتی نمی توان دل توده ها را به 
دست آورد. من معتقدم ریشه مشکلات اقتصادی و غم 
نان به ناکارآمدی برخی نهادهای سیاسی و اقتصادی در 
جمهوری اسلامی برمی گردد.« این حقوقدان در ادامه 
به انتقاد از عملکرد برخی نهادهای حقوقی در سال های 
گذشــته پرداخت و همین موارد را زمینه ساز نارضایتی 
مردم دانســت: »به عنوان مثال نحوه عملکرد شــورای 
نگهبان در انتخابات ۸۸، به عنوان نهاد بالادستی چگونه 
بود؟ در آن انتخابات این نهاد نتوانست بی طرفی خود را 
حفط کند، درحالی  که فلسفه تأسیس این نهاد تبدیل 
منازعات به صلح مدنی اســت اما متاسفانه گاهی اوقات 
موضعگیری اعضای شــاخص این نهاد منشأ بحران در 
کشور می شــود یا مثلا در همین چند ماه اخیر شورای 
نگهبان حاضر نشد در مسأله شورای شهر یزد کوچکترین 
همراهی و همدلی با خواست مردم و اصول دموکراتیک 
نشــان دهد.« گرجی در جمع بندی این مثال و موضوع 
شورای شــهر یزد، گفت: »این موارد به تدریج دل های 
بســیاری از جوانان فهیم را از نظام برمی گرداند. جوانان 
از خود می پرسند که چگونه ســپنتا نیکنام که در دوره 
قبل عضو شورا بود و به نفع نظام عمل کرده،   یک مرتبه 
باید حذف شــود و به رأی مردم بی توجهی شود. این به 
حاشیه راندن های سیاسی و فرهنگی مثل ستاره دارکردن 
دانشجویان باعث می شود تا همه منتظر یک جرقه برای 
ورود به خیابان شــوند.« تأکید بر لــزوم رعایت حقوق 
شــهروندی به عنوان عاملی که می تواند حقوق مدنی 
مردم را لحاظ کند، بخش دیگری از مباحث مورد تأکید 
این مدرس دانشکده حقوق دانشگاه شهیدبهشتی بود: 
»به طور خلاصه، ماجرا داستان حقوق شهروندی و قانون 
اساسی است. اگر کسی دوستدار نظام است، باید تلاش 
کند که حقوق شــهروندی و قانون اساسی اجرا شود. در 
همین دولت که ما به آن رأی دادیم، می خواهند حقوق 
شهروندی را با یک دستیار پیش ببرند که عملا امکان پذیر 
نیست. بنابراین تا یک بازنگری اساسی در قانون اساسی و 
ساختارهای سیاسی صورت نگیرد، شاهد تغییر بنیادین 

نخواهیم بود.« اما درس اعتراض های اخیر برای جامعه 
ایران چیست و از لحاظ حقوقی چه اصلاحاتی باید مدنظر 
قرار گیرد؟ گرجی در توضیح این موضوع هم گفت: »من 
اعتقادم این اســت که باید بدون تردید روی به بازنگری 
در نهادهای سیاسی و اداری کشور بیاوریم. باید به سمت 
حقوق اساسی آزادی گرا برویم. همه علوم انسانی در یک 
کلمه خلاصه می شود و آن حقوق بشر است. هر چقدر 
ما حقوق و آزادی ها را نادیده بگیریم، نارضایتی ها بیشتر 
می شــود. ما ایرانیان درحال حاضر بیــش از هر زمانی 
نیازمند آن هستیم که حق کرامت انسانی مان دیده شود. 
امروز ما بنا به دلیل عدیده با پدیده ای به نام نقض کرامت 
انسانی روبه رو هستیم و به هرقشری که برخورد کنیم، 
نارضایتی از این نادیده شدن قابل لمس و درک است.« 
این حقوقدان در ادامه به دشمنان منطقه ای و بین المللی 
ایران و علاقه آنها به ناامنی در داخل کشور هم اشاره کرد 
اما سویه اصلی اصلاحات مدنظر خود را داخلی دانست: 
»نمی شــود انکار کرد که بالاخره نظام سیاسی کنونی 
دشــمنان منطقه ای و بین المللی تاریخی دارد، آنها از 
این وضع خرسند هستند و شاید تحریک هم بکنند اما 
پرسش اصلی این است که منشأ این عوامل کجاست؟ 
جــای پرداختن به این مســأله باید بــه درون و دلایل 

نارضایتی ها در داخل بپردازیم.«
احساس امنیت زندگی بهتری می سازد

عوامل روانشناختی زمینه ســاز اعتراضات روزهای 
گذشته در ایران، موضوع سخنان »علی اصغر  نژادفرید«، 
روانشــناس و عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی 
ایران در این نشست بود که از نبود یا کمبود حس امنیت 
در شــرایط کنونی به واســطه تبعیض ها سخن گفت. 
او با تأکید بر لزوم شــنیدن حرف مردم گفت: »برتری 
انسان نســبت به حیوان در قدرت حرف زدن و قدرت 
دیالوگ است. اصلی ترین نقد نســبت به صداوسیما، 
مونولوگ بودن اســت و در این صداوســیما گفت و گو 
و دیالوگ دیده نمی شــود که اگر بود، قطعا وضع کشور 
متفاوت از این بود.« این روانشــناس با اشاره به این که 
دیالوگ و حرف زدن با هم حلقــه مفقوده جامعه ایران 
است، نبود گوش شنوا در حاکمیت را نادرست دانست: 
»این که گمان شــود گوش حاکمیت ســنگین است، 
درست نیســت. درون حاکمیت یک  ســری نهادهای 
نظارتی وجــود دارد که خیلی ریز و جزیی مســائل را 
بررسی می کند؛ در زمان نخست وزیری آقای موسوی، 
نخست وزیری بخش نظارتی و پژوهشی داشت که مثلا 
کامل مشــخص می کرد گوشــتی که مردم خریداری 
می کنند، چقدر آشغال و اســتخوان دارد و چقدر قابل 
 استفاده اســت. در مورد دیگر اقلام هم چنین پژوهشی 
وجود داشت و نخســت وزیر وقت، می دانست که وضع 
مردم چگونه اســت. الان هم نهادهایی بــرای این کار 
وجود دارد و اگر حرف مردم بیان شــود، گوش شــنوا 
برای رســیدگی به آن وجود دارد.« اصغــر نژادفرید از 
آسیب های روانی مردم ایران هم سخن گفت: »درصدی 

از مردم مشکلات جدی دارند، ۱۰ درصد مشکل دارند 
که خیلی جدی نیســت. ۳۵درصد تا ۵۰ درصد مردم 
نیازمند مشاوره فرهنگی، روانی و شغلی اند و ۱۰۰درصد 
مردم نیازمند آموزش هستند.« او در ادامه با تأکید بر لزوم 
ایجاد حس امنیت روانی برای افراد جامعه، نبود چنین 
حسی را ریشه تنش ها دانست: »انسان ها وقتی احساس 
امنیت کنند، زندگی بهتر و آرام تری خواهند داشت. نهاد 
خانواده وقتی ضعیف شــد و آمار طلاق  تا این اندازه بالا 
رفت، معنای آن ناامنی افراد در جامعه اســت. نزدیک 
به ۳۳ درصد از مراجعات به پزشــکان، دلیل مشخصی 
ندارد و به تعارض در بدن برمی گردد که دلیل آن تنش 
و استرس افراد است. تبعیض، بی عدالتی و ظلم زمانی 
که وارد جامعه شود، طبیعی اســت که نارضایتی را در 
جامعه ایجــاد می کند و این موضوع تبدیل به خشــم 
خواهد شد که درنهایت به شکلی بروز پیدا خواهد کرد.« 
این روانشناس و مدرس دانشگاه در جمع بندی سخنان 
خود، بکارگیری عملی گفت وگو را اصلي ترین نیاز جامعه 
ایران دانســت: »در جمع بندی باید بگویم که همه باید 
توان گفت و گو داشته باشیم و این توان را به مرحله عمل 
برســانیم. ما بیش از هر چیز نیاز به شنیدن حرف های 
مردم داریم و اگر این حرف ها شــنیده نشود، تبدیل به 

خشونت خواهد شد.«
شــاید یکی از عجیب تریــن جنبه های رســانه ای 
اعتراضاتی که روزهای گذشته از مشهد شروع شد و در 
بسیاری از شهرهای ایران هم ادامه پیدا کرد، نبود حتی 
یک گزارش میدانی از خواسته های مردم در رسانه های 
رسمی ایران است؛ موضوعی که در روزهای گذشته بارها 
مطرح شد و در نشست دیروز هم »حبیب الله معظمی« 
فعال رسانه ای و مدرس علوم ارتباطات به آن اشاره کرد 
و از ضعف عملکرد رسانه ها و سیاست های کلی کشور 
در برخورد با رسانه ها سخن گفت. او در ابتدا به بررسی 
رفتار چهار دسته از رسانه ها در برخورد با اعتراض هاي 
اخیر پرداخت و در این باره گفت: » رسانه های اعتراضی، 
رسانه های رسمی و سیاست حذفی، رسانه های اجتماعی 
و رســانه های خارج از کشــور چهار محوری است که 
ابتدا باید نسبت آنها را با اعتراضات اخیر بررسی کنیم. 
پیش از این اعتراضات، شــورش اسلامشــهر، قزوین و 
حاشیه نشینان مشهد را داشتیم اما اتفاقاتی که از مشهد 
شروع شد، به سرعت رســانه ای شد. این اعتراض اولین 
واقعه ای است که معترضان رسانه داشتند و یکه تاز عرصه 
رسانه ای بودند. این موضوع عمدتا مبتنی بر تکنولوژی 
نوین بود و کسانی همراه با حضور اعتراضی خود، عکس 
و خبر هم منتشــر می کردند.« او در توضیح مورد دوم 
یعنی برخورد حذفی با رسانه های رسمی در اعتراضات 
اخیر هم گفــت: »بخش بعدی مربوط به رســانه های 
رسمی است. وقتی رسانه های رسمی مثل صداوسیما، 
خبرگزاری های داخلی و روزنامه ها گزارشی از اعتراضات 
نداشته باشــند یا امکان تهیه و انتشار گزارش برای آنها 
وجود نداشته باشد، خود به خود میدان برای رسانه های 

معترضان و رسانه های غیرمعتبر و غلوآمیز ایجاد خواهد 
شد.« معظمی در ادامه این موضوع گفت:   »بحث سوم به 
رسانه های اجتماعی برمی گردد که نزدیک به ۱۰ سال از 
عمر آنها می گذرد. این رسانه ها را نمی توان نادیده گرفت 
و همه ما بخشــی از زمان روزانه مان را با این رســانه ها 
می گذرانیم. زمان ما با این رسانه ها می گذرد بدون این که 
رســانه های اجتماعی اطلاعات زیادی درباره خودشان 
بدهند. واحد پیامی در رسانه های اجتماعی ناشناخته 
است. سردبیر روزنامه گاردین که پربیننده ترین سایت 
خبری دنیا را هم دارد، چند روز پیش درباره شبکه های 
اجتماعی گفته بود که این شبکه های اجتماعی نه تنها 
روزنامه نگاری مــا را بلکه اقتصاد، بــورس و... را بلعیده 
است.« این پژوهشــگر علوم ارتباطات، موضوع چهارم 
را رابطه رســانه های برون مرزی با حوادث اخیر تعریف 
کرد و در این باره گفت: »بخش چهارم به بررســی من 
به رســانه های خارجی برمی گردد. برخی از رسانه های 
خارجی، بســیار قوی و غیر عادی وارد این ماجرا شدند 
و ما می دیدیم که این رســانه ها با آمادگی وارد شدند و 
این جدا از برخی مطالبات بحق مردم بود.« معظمی با 
اشاره به این که در حوادث اخیر عملا رسانه های رسمی 
را که می توانســتند به عقلانی شــدن فضای رسانه ای 
کمک کنند، حذف کردند، ادامه داد:  »ما اگر می خواهیم 
جامعه مان کمتر آسیب ببیند، ضمن احترامی که برای 
معترضان قایلیم و احترام به حقوق مدنی جامعه، نیازمند 
رسانه به  عنوان امین اطلاعات هستیم. در شرایط کنونی 
که شبکه های اجتماعی یکه تازی می کنند ما رسانه های 
خود را محدود و محدود تر می کنیم که نتیجه آن ایجاد 
فضا برای انتشار اخبار ســریع ولی نادرست شبکه های 
اجتماعی و رسانه های برون مرزی است. اگر بخواهیم از 
این اعتراضات به یک جمع بندی رسانه ای برسیم باید 
عبرت ارتباطی بگیریم و این عبرت باید با تکیه بر آزادی 

بیان به  طور کامل و همچنین تقویت رسانه ها باشد.«
خدشه دارشدن سرمایه ای به نام اعتماد

از منظر جامعه شناختی عوامل و ریشه های اعتراضات 
اخیر ایران چه بوده است؟ تلاش برای پاسخ به این سوال 
محور اصلی سخنان »مهرداد ناظری« جامعه شناس و 
عضو هیأت علمی دانشگاه بود که از دیدگاه تفسیرگرایی 
به تحلیل این حوادث پرداخت. این جامعه شناس حادثه 
پلاسکو را یکی از ریشــه های مهم اعتراضات دانست و 
در این باره گفت: »اول باید ببینیم یک مسأله اجتماعی 
چطور اتفاق می افتد، وقتی حرکتی شکل می گیرد باید 
آن را از زاویه درونی بررســی کرد. چند اتفاق در جامعه 
ما رخ داد کــه این جریان را به یــک حرکت اجتماعی 
تبدیل کــرد. این جریان به نظر من از حادثه پلاســکو 
شروع شــد که در ذهن مردم و افکار عمومی یک سوال 
مطرح کرد که سیســتم مدیریت بحران در کشــور ما 
چگونه عمل می کنــد؟ و اگر برای یک بــرج با چنین 
بحرانی روبه رو هســتیم، موقع بحران های بزرگتر مثل 
زلزله یا... چطور عمل خواهد شد.« ناظری درباره دیگر 
موارد و ریشه های این اعتراض هم گفت:»ریشه عمده 
دیگر، مربوط به موسســات مالی و مالباختگان است. 
در این ماجرا، ســرمایه ای به نام اعتماد دچار خدشه و 
آسیب می شــود که از طرف سیستم هم هیچ پاسخی 
دریافت نمی شود. اتفاق دیگر زلزله کرمانشاه بود که باز 
بی اعتمادی مردم به نهادهای دولتی بیشتر شد و فردی 
مثل دکتر زیباکلام بالاتر از بسیاری نهادهای دولتی و 
خدمات رسانی توانست کمک های مالی از مردم دریافت 
کند و به سمت مناطق زلزله زده ببرد. در کنار این موارد، 
بحث آلودگی هوا و اعتصاب های کارگری و... هم وجود 
داشت.« این جامعه شناس   چنین اتفاقاتی را زمینه ساز 
تبدیل شدن اعتراض های فردی و درونی به یک حرکت 
اجتماعی دانست. ناظری در ادامه و به عنوان یک پیشنهاد 
برای حاکمیت هم گفت:  «دولت باید به این جمع بندی 
برســد و از این اتفاقات به بیشترین دستاورد برسد؛ این 
یعنی دولت از حالت در خود به دولت برای خود برســد 
و مردم این موارد را در زندگی ببینند و احساس کنند که 
این دولت در خدمت مردم است و اثر فعالیت های آن را 

در زندگی خود می بینند.«

شهروند|  پس از تصمیم شــهرداری تهــران برای 
ایجاد محدودیت ترافیکی و حذف فروش طرح ترافیک 
برای  سال آینده، اعضای شــورای شهر، روز یکشنبه در 
جلسه ای که داشــتند، موافقت خودشــان را با کلیات 
طرح جدید ترافیک  ســال ۹۷ اعلام کردند. هرچند که 
در همان جلســه هم گفته شــد که این طرح درنهایت 
باید به تصویب شورای ترافیک برسد. دبیر شورای عالی 
ترافیک اما دیروز گفت که طــرح جدید ترافیک، نه در 
دولت مصوب شده و نه در دستور کار شورای عالی ترافیک 
قــرار دارد و از آن طرف رئیس پلیس پایتخت اعلام کرد 
که این طرح، تنها در حد یک پیشنهاد بود و باید از سوی 
پلیس هم مورد بررسی قرار گیرد. او این را هم گفت که 
طرح جدید فاقد مطالعات لازم اســت: »براساس آنچه 
شهرداری تهران اعلام کرده، با اجرای این طرح آلودگی 
هوا و ترافیک کاهش می یابد اما بررســی ها نشان داده 
است که در صورت اجرای طرح ترافیک جدید بر میزان 
ترافیک محدوده شهر افزوده می شود و در نتیجه ترافیک 
کل شــهر و آلودگی هوا افزایش می یابد.«  شــهرداری 
تهران تصمیم گرفت که جرقه تغییرات در اجرای طرح 
ترافیک پایتخت را بزند، اما با این که کمی بیشتر از دو ماه 
به پایان سال مانده، هنوز نحوه اجرا شدن آن در بلاتکلیفی 
به ســر می برد. حالا تکلیف طرح ترافیک تهران، محور 
ســوال خبرنگاران در مواجهه با مسئولان حوزه شهر و 
ترافیک شده اســت، چراکه با تأیید حذف اجرای طرح 
ترافیک، سهمیه خبرنگاران برای ورود به محدوده طرح 
ترافیک هم حذف می شــود. پوریا محمدیان یزدی که 
دبیر شورای عالی ترافیک است، به ایسنا گفت که: »این 
طرح تنها در شورای ترافیک تهران در جلسات مختلف 

یک ماهه گذشته مطرح شده و تاکنون تنها چهارچوب 
کلی آن مشخص شده اما مصوبه شورای ترافیک را نیز 
به صورت نهایی ندارد و ابلاغ نشــده است.« به گفته او، 
طرح ترافیک جدید تنها در شورای ترافیکی بررسی شده 
و باید تا قبل از ۱۵ بهمن هم نهایی و مصوب شــود.« او 
توضیح های دیگری را هم اضافه کرد: »براســاس قانون 
اختیار تعیین موضوعاتی ازجمله قیمتی و عوارض ورود به 
محدوده طرح ترافیک برعهده شورای شهر تهران گذاشته 
شده است، از این رو باید ابتدا بازخورد اعضای شورا را در 
این حوزه کسب کنیم چراکه تعیین سهمیه یا افزایش 
و کاهش قیمت ها در اجرای این طرح تأثیرگذار است.« 
به گفته او بحث قیمت گذاری در حوزه اختیارات شورای 
ترافیک تهران نیست و شورای شهر تهران باید پایه اولیه را 
در حوزه قیمت ارایه کند تا طرح در شورای ترافیک تهران 
قطعی شود. حسین رحیمی، رئیس پلیس تهران بزرگ، 
هم دیروز گفت که طرح پیشنهادی از سوی شهرداری در 
مجموعه پلیس و با هماهنگی پلیس راهور درحال بررسی 
است و نتیجه بررسی به صورت مکتوب به شهرداری اعلام 
می شود. به گفته او، طرح ترافیکی که هم اکنون هم اجرا 
می شــود، ایراداتی دارد که باید برطرف شود: »اگر قرار 
اســت طرح جدیدی، جایگزین طرح فعلی شود باید به 

گونه ای باشد که معایب طرح ترافیک فعلی در آن وجود 
نداشته باشد، از این رو طرح ترافیک جدید در شرایط فعلی 
در مراحل کارشناسی است.« »مبنای دریافت عوارض 
طرح ترافیک جدید نوع فناوری خودرو باشد نه براساس 
پلاک خودرو.« این پیشنهاد یوسف رشیدی، کارشناس 
محیط زیست و معاون اسبق سازمان محیط زیست درباره 
اجرای طرح ترافیکی جدید تهران است. به گفته او، درآمد 
به دست آمده از محل عوارض ترافیک باید صرف توسعه 
حمل ونقل عمومی شامل گسترش خطوط مترو و تجهیز 
ناوگان اتوبوسرانی شود. رشیدی معتقد است که طرح 
ترافیکی جدید، خوب است اما باید در آن دو موضوع در 
نظر گرفته شود: »یکی این که دریافت عوارض ترافیک 
تابعی از میزان تولید آلودگی خودرو باشد و فناوری خودرو 
به جای پلاک، محور قرار گیرد. دوم این که برای ساکنان 
محدوده ترافیکی تســهیلاتی در نظر گرفته شود و این 
طور نباشــد که بعد از مدتی ساکنان این منطقه، محل 
زندگی خود را ترک کنند، همان اتفاقی که بر اثر اجرای 
طرح ترافیکی قبلی رخ داد و مناطق مرکزی شهر خالی 
از سکنه شد و بافت مسکونی و سنتی شهر تغییر کرد.« 
اظهارنظرها درباره اجرای طرح ترافیک جدید همچنان 
ادامه دارد. افشــین حبیب زاده، نایب رئیس کمیسیون 

حمل ونقل و عمران شــورای شــهر تهران هم به عنوان 
یکی از تصمیم گیرندگان طرح ترافیک جدید، دراین باره 
حرف هایی زد. او گفت کــه: »گرفتن معاینه فنی برتر، 
شــرط ورود خودروها به محدوده طرح ترافیک باشد.« 
به گفته او، در این طرح، دو نوع معاینه فنی برتر و عادی 
خواهیم داشت که براساس معاینه فنی برتر خودروها با 
سختگیری بیشتری مورد معاینه قرار می گیرند: »بیش 
از ۵۰ درصد خودروهای فعلــی در معاینه فنی برتر رد 
صلاحیت می شــوند، »این طرح عادلانه است و بدین 
صورت نیست که ۱۱۸ هزار مجوز برای ۱۱۸ هزار خودرو 
صادر شود و هرکس بخواهد قادر باشــد وارد محدوده 
طرح ترافیک شــود و باید عوارض محدوده را پرداخت 
کند.« او این را هم گفت که در طرح جدید، محدودیتی 
برای خودروهای ورودی به طرح، مطرح نیســت: »در 
این طرح، فــروش روزانه، کارت شــناور و مجوز جدید 
وجود ندارد و برای هر خودرو بــا ورود به محدوده طرح 
ترافیک طبق محاســبات هر منطقه، مبالغی از شــارژ 
کارت های صادر شده کسر می شود.« به گفته او در این 
طرح، مجوزی به فروش نمی رسد: »ما نمی توانیم تردد 
مردم به یک محدوده را ممنوع کنیم و در همه جای دنیا 
این محدودیت را با دریافت عــوارض کنترل می کنند؛ 
همچنین اگر این تردد در ساعات پیک ترافیک صورت 
گیرد، حداکثر عوارض دریافت می شود.« عضو شورای 
شــهر تهران افزود: »برای این طرح، ســه پیک ساعتی 
شامل ۱۰ صبح، ۱۰ تا ۴ بعدازظهر و ۴ تا ۷ عصر تعریف 
شده است و اگر راننده در این پیک ها یا در روز آلودگی یا 
با خودروی دارای معاینه فنی عادی وارد محدوده طرح 

ترافیک شود، با حداکثر عوارض روبه رو می شود.«

شهر

  گرجی، حقوقدان: اگر کسی دوستدار نظام است، باید تلاش کند که حقوق شهروندی و قانون اساسی اجرا شود
  اصغر نژادفرید، روانشناس: وقتی حرف مردم شنیده نشود تبدیل به خشونت خواهد شد

  مهرداد ناظری، جامعه شناس : اجتماع چند اتفاق زمینه ساز تبدیل شدن اعتراض های فردی و درونی به یک حرکت اجتماعی است

روي خط خبر

 معاون پرورشی و فرهنگی
 وزیر آموزش و پرورش خبر داد: 

  تغییرنام وزارت آموزش و پرورش
 به »وزارت تربیت رسمی و عمومی«

ایسنا| معــاون پرورشــی و فرهنگی وزیر 
آموزش و پــرورش می گویــد: رویکرد اصلی 
و راهنمای این وزارتخانــه در تمام اقدامات و 
ازجمله در معاونت پرورشــی و فرهنگی سند 
تحــول بنیادین آمــوزش و پرورش اســت و 
مطابق این ســند قرار اســت وزارت آموزش 
و پــرورش از یــک نهــاد علمی و آموزشــی 
صرف به یک نهاد فرهنگــی و تربیتی تبدیل 
شــود و به »وزارت تربیت رسمی و عمومی« 
تغییرنام دهد. براســاس این تغییرنام، نگاه به 
رویکردهای آن، چه در آموزش و پرورش و چه 

در جامعه تغییر یابد.
علیرضــا کاظمی ادامــه داد: »طرح تدوین 
نظام جامــع فعالیت های تربیتــی و مدیریت 
مســائل تربیتی با اســتفاده از صاحب نظران 
علمــی و ســاختارهای قانونــی از مهمترین 

سیاست های ماست.« 
او با بیان این که قسمت های مهمی از قانون 
احیای معاونت پرورشی مغفول مانده است، از 
تعیین کارگروهی برای اجرای کامل مفاد این 
قانون درحوزه منابع انسانی، ساختار و محتوا 

خبر داد.
کاظمی در ادامــه گفت: »بایــد به تربیت 
اخلاقی با اســتفاده از ظرفیت دانش آموزی و 
تأکید بر مهارت های ۱۰ گانه و عنصر نشــاط 
در فعالیت هــای فرهنگــی و هنــری عنایت 
جدی شود. باید با اســتفاده از ظرفیت بخش 
خصوصــی در حوزه های مختلف پرورشــی 
مخصوصا در تأســیس اردوگاه ها، کانون ها و 
دارالقرآن هــای غیردولتی و حتی در برگزاری 
اردوهای درون و برون اســتانی توجه ویژه ای 

شود.« 
او از آغــاز بــه کارتشــکیل یــک کارگروه 
اقتصادی ویژه در آینده نزدیک خبر داد: »این 
کارگروه جهت بهره وری منابع مالی و استفاده 
از ظرفیت های اقتصــادی موجود برای ایجاد 
منابع مالی پایــدار، تحقق و تأمین منابع مالی 

حوزه پرورشی ایجاد می شود.« 
معاون پرورشــی و فرهنگی وزیر آموزش و 
پرورش تمرکز بر برنامه هــای خرد اثربخش، 
کم هزینه، رفتارمحور و مهارت  محور، توســعه 
فناوری اطلاعــات در مدیریــت و نظارت بر 
فعالیت هــای حــوزه پرورشــی و فرهنگی، 
تدوین برنامه راهبــردی و عملیاتی با رویکرد 
سطح مدرســه با توجه به سند تحول بنیادین 
و سیاســت های وزارت آموزش و پرورش را از 

دیگر برنامه های خود عنوان کرد.
کاظمی گفت: »تمرکز بر مدرســه به عنوان 
کانــون اصلی تحول و تحقــق تعلیم و تربیت 
یکی از رویکردهایی است که می توان براساس 
آن گام هــای موثری را در عرصه پرورشــی و 

فرهنگی برداشت.« 

شهردار تهران خبر داد:

 احتمال پس گرفتن 
گود برج میلاد از ناجا

ایسنا| شــهردار تهران با رد شائبه پرکردن 
گود برج میلاد می گوید که اقدامات لازم برای 

ایمن سازی این گود انجام می شود.
محمدعلــی نجفــی دربــاره آخرین وضع 
گود رها شــده برج میلاد که بنا به تشــخیص 
کارشناســان امر به مرحله خطرناکی رسیده 
است، گفت: »گزارشی از معاون فنی و عمرانی 
شــهرداری تهران در مورد وضــع برج میلاد 
درخواست کردیم و هیأتی را نیز برای بررسی 

دقیق به محل اعزام کرده ایم.« 
او با بیــان این که پیشــنهاداتی برای انجام 
کارهایی در راســتای مقاوم ســازی گود ارایه 
شده تا لطمه ای به اطراف گود زده نشود، ادامه 
داد: »مقاوم سازی را انجام خواهیم داد و از این 
بابت جای نگرانی نیســت، ولی اصل موضوع 
این اســت که بنیاد تعاون ناجا این زمین را در 
اختیــار دارد و قرار بوده هتل بســازد که باید 
این مســأله را با آنها حل کنیم که یا این کار را 
زودتر انجام دهند و یــا زمین را از آنها بگیریم 
و از ســرمایه گذار دیگری برای این کار دعوت 
کنیم.« شــهردار تهران با رد شــائبه پرکردن 
گود گفت: »موضوع نداشتن ایمنی و لطمه ای 
که ممکن اســت به بــرج زده شــود، دقیقا 
محاســبه شــده و اقدامات ایمنی در راستای 

ایمن سازی گود انجام می شود.« 
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